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INCONȘTIENȚA SAU NEPĂSARE?
Raportul Prezidiului Uniunii, cetit în adu

narea generală din 8 Noemvrie a. c prezintă 
o stare de lucruri atât de îngrijitoare, încât ar 
trebui să pună pe gânduri pe ori-cine, care face 
parte din corpul notarial și poartă la inimă 
soartea Uniunii noastre.

Ce rezultă din acest raport ?
Că majoritatea covârșitoare a membrilor 

nu este conștie de datoria ce o are față de 
Uniune. 'Altfel cum s’ar esplica faptul, că re- 
restanța cotizațiilor de membru se urcă la sute 
de mii, iar abonamentul restant al Revistei 
- • aprobat de Minister în sarcina comunelor — 
asemenea mai multe sute mii Lei, nici până azi 
nu s’a vărsat la Administrația Revistei, deși sun
tem la finea anului ?

Cum se face, că unele Reuniuni județene 
paradează cu absență la toate adunările generale, 
iar altele sunt reprezentate abea prin 1-2 de
legați ?

Care este cauza acestei nepăsări ?
Ce își vor zice unii: „Ce rost mai are 

„Uniunea", doar idealul visat s’a realizat!
Suntem doar „agentul" autorității centrale 

în comună, „șeful" poliției administrative, „ofițer" 
al poliției judițiare, în schimb ne-am debarasat 
de oficiul stării civile, care ne-a cauzat numai 
grijuri, pe care îl vom lăsa în spatele prima
rului și secretarului primăriei

Ni s’a asigurat dreptul de avansare până 
la gradul de șef de serviciu, art. 372 ne 
garantează dreptul de a redacta acte] în inte
resul particularilor și de a încasa taxe 'pentru 

ele, iar art. 386 ne pune la adăpostul grijei de 
locuințe.

Este adevărat, că Legea adm. ne asigură 
oarecari drepturi și chiar privilegii, dar nu tre
bue să uităm, că aceasta este meritul incontes
tabil al „Uniunii", de cari se bucură toți notarii 
deopotrivă.

Doar știe fiecare, că în antreproiectul de 
reformă adm. nici urmă nu există de drepturi 
ci numai de datorințe, și că ce s’a putut rea
liza se datorește exclusiv anteproiectelor, memo
riilor, deputațiunilor și insistențelor nenumărate, 
depuse de „Uniune".

Insă „succesele" obținute nu satisfac nici 
pe departe doleanțele și pretențiile juste ale 
corpului notarial și nu avem nici o garanție, că 
Regulamentul de aplicare a Legii adm. și deri
ziunile ministeriale, cari vor urma, nu vor face 
jluzorice și puținele drepturi câștigate.

Ce vor zici acești optimiști când vor vedea, 
că „agentul" puterii centrale și „șeful poliției 
adm." va fi neputincios și fără autoritate, ne
putând lua nici o sanțiune, neavând la spate 
jandarmeria, ci va trebui să se mărginească să 
facă rapoarte pretorului; că „oficerul poliției 
judiciare" va fi înglodat cu anchete și investiga- 
țiuni în cauze de contravențiuni și delicte, și va 
trebui să aresteze făptuitorii de rele, punându-și 
viața în pericol permanent.

Ce consecință, va avea faptul dacă alinea
tul ultim,^discutabil, ;al art. 372 din Lege va fi 
interpretat în defavorul nostru și ne vom pomeni, 
că inventarizările mai mari vor trece în compe- 
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tința Judecătoriei, iar certificatele de notorietate 
publică, dare și evaluare vor fi eliberate de pri
mari și secretarii lor?

Unde și cum vom locui dacă în locuințele 
confortabile de azi se vor instala secretarii 
comunali, iar noi vom primi o indemnizație de 
Jocuinjă derizorie?

• Cum vor putea îndeplini agendele multiple 
colegii din notariatele cercuale, cu comune si
tuate la distanțe mari, dacă vor fi constrânși în 
urma delegației date de primar să provadă și 
agendele oficiului stării civile și va trebui să 
fie veșnic pe drumuri, spre a întocmi și contra
semna registrele și actele de stare civilă, cari 

se vor purta de acum în fiecare eomună și nu 
la notariat, ca până acum ?

Iată o serie de chestiuni de interes vital, 
cari ne fac să vedem viitorul întunecat și ne 

.pune pe gânduri de grija zilei de mâine.
E posibil să existe cineva cu scaun la 

judecată eare să nu își dea seama de pericolul 
ce ne amenință și soarta tristă ce ne așteaptă?

Nu, aceasta nu se poate!
Să ne strângem deci rândurile și să ne 

achităm de îndatoririile noastre față de Uniune, 
căci numai uniți vom putea duce la izbândă 
drapelul revindecărilor noastre 1

Adunarea generală ordinară a Uniunei generale a notarilor 
comunali și cercuali din România,

tinuta la 8 Noembrie 1925, în sala primăriei orașului Târgu-Mureș.

Prezenți:

Prezidiul Uniunei:

Alexandru Buha, președinte; Dumitru Pop, vice
președinte; Gheorghe Comșa, vicepreședinte; Dr. Vaier 
Pop, cassier; Simion Ursu, primnotar; Nicola Olariu, 
notar I; Ioachim Sas, notar II; Nicolae Pop, notar III.

Oaspeți:

Dr. Dandea, primarul orașului Târgu-Mureș.

Membrii Uniunei:

Județul Alba de jos: luliu Rusu președintele, 
Ui^ara; Hontca Nicolae, Noșnac; Samuel Adalbett, 
Bichiș.

Județul Arad: Nimeni.
Județul Bihor: Dimitrie Hasas președinte, Moga 

Aurel, Zigre Teodor, Firez Alexandru, Maiorescu Octa- 
vian, Hedrich Richard.

Județul Brașov: Gheorge Comșa președintele 
Satulung, loan Rusu Tibrean, Victor Sabău.

Județul Caraș-Severin: Alexandru Buha, Ioachim 
Sas, Petru Panda, Geza Nemeth, Gheorghe Berariu, 
Petru Ciorogaru, Isac Hațegan, loan Pop, Dr Alexan
dru Vasilie.

Județul Ciuc: Radu Ludovic.
Județul Cojocna: Dimitrie Pop președinte, Vasilie 

Popa, Caian Ion, Ihâsz Leopold, Fleischer Carol, Con- 
nert loan, Pacurariu Aurel, Matei Vasilie, Francisc 
Illyăs, Alexandru lmre.

Județul Făgăraș: Nimeni.
Județul Hunedoara: loan Paștiu președ, Oliviu 

Pînciu, Valeiiu Pop, Rrmul Săbău.
Județul Maramureș: Ștefan Cotnar, Petru Petrovai.
Județul Mureș: Ursu' Petru președ., Henger Cor

nel, Hanger Vas., Kis Găza, T tban Vichentie, Nădassy 
Herm., Fdlszeghi Armin, Cerghezan Gheorge, Târnovan 
Nicolae, Târnovean Gheorghe, Lotcu N colae, Deac 
Grigorie, Csiki Albert, Muntean, Herzsănyi Zoltăn, 
Fodor Geza, Gherghel Petru, Cerghezan loan, Radu 
Maxim., Pantea Ștefan, Rusu Dionisie, Dr. Iustin Nestor, 
Abracham Benedict, Eugen Pop, Szabadi Emeric, Pe- 
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renczi Ioan, Csini Carol, Szappan Iuliu, Cheri Iuliu, 
Vasilie Marcu.

Judeful Năsăud: Victor Varna președ. și Ion Vizi.
Județul Odorhei: Nimeni.
Județul Sălaj: Comșa Alexandru președ., Fel- 

szeghi Anton, Alexandru Vaida
Județul Satu-Mare: Grigorie Dunca președinte» 

Rapolti Carol.
Județul Sibiu: Decei Aurel preș., Ion Corian, 

Nic. B-unescu, Petru Popoviciu, Ilie Beu, Wilhelm 
Hedrich, Vasilie Pui.

Județul Someș: Ioan Popoviciu, Nic. Pop.
Județul Târnava-Mare: Hietsch Ioan, Stoian Oc- 

tavian, Mild Const., Tausch Paul, Wachsmann Iuliu, 
Hamberger, Dr. Octavian, Hidea Mih., Jănos B£la, 
Bardocz Fischer, Binder I.

Județul Târnava-Mică: Francisc Szasz președinte»' 
Szasz Bela, Hartmann Andrei, Marcovici Aladar.

Județul Treiscaune: Colan Gheorghe.
Județul .Turda-Arirș: Dion. Muntean preș., Adrian 

Costin, Kolozsvâri Pave), Farcașan Victor, Michail Nagy 
Hopartean Vasilie, Ruja Ernesliu.

Județul Timiș-Torontal: Teodor Crăciun președ. 
Dr. Vasilie Pop, Petru Popovici, Nic. Oiariu, Iosif Albu’ 
Isac Isac, George Chirilovici, Wilhelm Delges.

I.
Președintele Alexandru Buha, deschide, adunarea 

generală, salutând pe cei prezenți, cari s’au prezentat 
într’un număr așa de frumos și anunță, că sunt repre
zentate 19 județe cu 108 membrii ai Uniunei, la adu
narea aceasta.

Amintește în vorbirea sa, că z’ua de azi are o 
deosebită1 importanță din motivul, că până acuma no
tarii au fost funcționari comunali, ca atari s’au prezen
tat la această adunare, dar conform legii pentru unifi
carea administrativă din 1 Ianuarie 1926 începând, vor 
fi reprezentanții statului, funcționari de stat, în comune. 

Cu toate acestea corpul notarial, care sute de ani a 
fost conducătorul comunelor, nici în viitor nu se va 
desparte de popor, va îndeplini cu o sfințenie agendele 
impuse de puterea centrală, dar totâdată va sfătui ș 
lumina cu aceiași răvnă și conștiențiozitate poporul dela 
sate, ca și până acuma, luptând cu toată puterea sa 
pentru interesele statului și a comunelor.

Din aceste motive ziua de azi să se eternizeze în ’ 
istoria Corpului notarial

După acestea salută pe dl primar al orașului ' 
Târgu-Mureș, Dr. Dandea, mulțumindu-i în numele 
Uniunei, că ne a pus la dispoziție sala festivă a pri
mării, a acestui palat de o rară frumseță, pentru ține
rea adunării generale și mulțumindu-i pentru cinstea 
de a fi oaspete adunării noastre de azi.

Dl primar Dr. Dandea răspunzând dlui Președinte, 
declară, că se bucură a saluta în orașul Târgu-Mureș 
reprezentanții Corpului notarial, salută pe dl președinte 
Alexandru Buha, care a desvoltat o activitate aproape 
supra umană în interesul notarilor și a comunelor, vede 
în Raportul anual al președintelui piincipiile sănătoase 
de cari e condus Corpul notarial, care în trecut a fost 
în situații extrem de grele iar azi are și a avut chema
rea frumoasă, între primii intelectuali ai satelor, pe 
lângă îndeplinirea agendelor împuse de stat și lumina
rea poporului dela țară, de a fi contribuit și de a con
tribui și în viitor la unificarea administrativă a Rornâ- 
niei-Mari.

Dorește succes Corpului notarial în lupta pentru 
revendicarea drepturilor sale.

II.
După acestea președintele dă cuvântul lui Nico- 

lae Oiariu, notarul I al Uniunei, care cetește în fața 
adunării următorul „Raport anual al președintelui14 
despre activitatea Uniunei, cerând luarea la cunoștință 
a «celuia:

Onorată adunare, D-lor Colegi!
Ziua de azi este o zi de mare însemnătate în (Istoria noastră.
In toate țările, dar în special în Țara noastră administrația este o datorie națională, 

care a stat și va sța în totdeauna în serviciul statului și comunelor; fiecare funcționar este 
dator se î-și pună toată energia și toate aptitudinile sale în interesul prosperării Națiunei 
noastre. Câtă putere și câtă energie este în noi, trebue să o punem în serviciul principiilor și 
ideilor mari naționale.

Activitatea a unui funcționar administrativ bun, nu se mărginește la resolvarea actelor 
adunate pe birou, ci el trebue să fie indrumătorul adevărat al poporului, stâlpul cel mai im
portant pe care se așează întreagă temelia statului.

Țara noastră așteptă dela fiecare cetățean să ia partea lui cuvenită de muncă la pro- 
sperarea Națiunei române, cu atât mai mult se cere aceasta dela funcționarii administrativi. 
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cărora legea le-a dat nu numai drepturi ci și o mare putere morală, spre a conlucra la binele 
Țării și populației ei.

A vorbi despre administrația română nici când nu este de prisos; nu este de prisos 
mai vârtos în zilele de azi, când interesele naționale, culturale, economice și sociale cer munca 
îndoită pentru stabilirea și zidirea temeliei și făurirea viitorului Țării noastre.

Vrând, nevrând, trebue să vorbim despre administrația noastră; trebue să depunem 
pentru ea o muncă sinceră, conștiențioasă și fără ezitare.

Administrația nu este cum se zice, numai o mașină, pentru indestulirea recerințelor 
comune și particulare, ci este o organizație stabilită de străbunii nostrii pentru, alcătuirea 
temeliei naționale, pe cari trebue să zidim în viitor.

Sistemul învechit al administrației s’a schimbat cu timpul; părerile timpurilor vechi s’au 
schimbat în păreri moderne, în păreri democratice. 1 rebue âă ținem paș cu popoarele civilizate, 
cu cultura și ideile moderne și în consecință se cere dela organele administrative județene și 
comunale cunoștințe, simț și judecată dreaptă.

îndatoririle vechi s’au sporit cu multe noui. Ce a fost eri destul, azi este puțin 
Administrația comunală este legată de popor cu sute și mii de fire și atingerea zilnică cu el 
ne dă directiva prosperării. Fie aceasta directivă steaua administrației comunale, pe care toți 
funcționarii administrativi să o urmăm cu dragoste și sinceritate. Directiva primă este: iubirea 
Patriei noastre. Azi când unii oameni fără suflet se nizuesc să strice ce s’a zidit în trecut, trebue 
să vină factorii administrației comunale în ajutor să aducă la rezon pe cei ce zdruncină te
melia Statului.

Aceasta este o datorie grea însă trebue să ne punem în acțiune toate forțele și să nu 
lăsăm ca să ia putere demoralizarea, și distrugerea.

Voința tare, munca cinstită va produce rodul dorit.
Ca să ajungem ce dorim, ne trebue în administrație bărbați vrednici, cinstiți, calificați 

și înzestrați cu calități bune ; toate aceste nu pentru noi, ci pentru poporul nostru, pentru Țară.
, Se estinde ateismul, se estinde imoralitatea, neîncrederea unuia în altul crește din zi 

în zi și oamenii devin imorali și înșelători.
Se zice că morala este temelia Țării și unde s’a încuibat imoralitatea, acolo piere 

totul. Poate administrația comunală aici să ajute ? Da!
Dacă funcționarii administrativi se vor desbrăca de mantaua nerușinării, și vor merge 

înainte cu exemple bune ducând viață zilnică morală și cinstită, — ei vor atrage poporul după ei 
și atunci se va stabili puterea cinstei, care este baza adevărată a existenței unui popor, a unei Țări.

. Iar dacă funcționarii comunali nu î-și vor înțelege chemarea ne așteaptă un viitor 
întunecat și dureros. Administrația de azi își face datoria, ca să putem acționa cu succes 
trebue să câștigăm mai întâi încrederea poporului; această încredere se câștigă prin activitate 
conștiențioasă față de popor.

Se zice că azi este greu a câștiga încredera poporului. Nu e adevărat! Trebue să 
fi drept față de el, să-1 servești punctual și conștiențios, să 1 sfătui spre bine, să-1 ajuți la necaz.

Trebue tratat cu el egal; fie sărac, sau avut, muncitor sau intelectual, trebue stimat 
și servit cum se cade.

Dacă funcționarul administrativ știe prețui poporul, va câștiga încrederea și iubirea lui.
Ordinea lumii existentă de mii de ani a tras între clasele omenești un zid, a cărui cheie 

este administrația. Administrația are să fie agentul de pace între popor și în caz de lipsă va 
ști să rupă și să îndepărteze dela tulpina lui nobilă, vlăstarii selbatici, cari produc slăbirea și 
ruinarea lui.
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Oamenii desordonați trebue să simțească puterea mare și mâna tare a administrației 
nu prin altceva, decât prin aplicarea corectă a legilor.

Viața de azi este cu mult mai grea decât cea din trecut. Lupta pentru existență, 
care în trecut nu s’a cunoscut — azi este mare. Trebue să ne gândim la sporirea veniturilor, spre a 
putea trăi. ;

Trebue dar, ca administrația să vină în ajutorul populației, trebue să-i dea sfaturi și 
directive să-i sporească veniturile, pentru ca sporindu-le, să devină materialicește bine situată 
și prin aceasta și Țara devine bogată, iar bogăția poporului este arma cea mai mare în cultura 
națională. Să nu ne bazăm numai pe însuflețire când voim a ajunge ceva ; să lucrăm, să delăturăm 
tot ce ne stă în cale, să mișcăm tot ce trebue mișcat, ca să vedem cultura națională înaintată, 
populația indestulită și Țara fericită.

Cultura națională și civilizația populației, fără bogăție nu prospereazâ, fără cultură 
poporul este înapoiat'și. Țara săracă

Trebue dar să dăm creșterea cuvenită poporului. De și aceasta este datoria Statului, 
administrația trebue să vină și aici în ajutorul lui, contribuind cu sfaturi și îndrumări bune 
la zidirea institutelor culturale.

Sunt unii cari în speranța unui trai mai bun părăsesc Țara și se duc în străinătate, 
ba unii ch:ar emigrează; în streinătate muncesc din greu, zi și noapte și ecomisesc de multe 
ori mai puțin decât acasă

Emigrarea este dauna familiilor, dauna Țării.
Administrația comunală și în aceasta chestie are rolul și obligamentul, să oprească 

emigrarea, însă nu cu putere polițială, ci cu sfaturi bune.
Este adăvărat, că a administra o comună, un oraș sau un județ este greu chiar și atunci 

când avem de lucru numai cu o națiune; dar’ este și mai greu dacă avem de lucru cu 
diferite naționalități, de diferite confesiuni.

La administrația comunală trebue să avem funcționari și anume crescuți și eșiți din o 
școală specială administrativă, cari să fie învățat acolo nu numai legile, instrucțiunile ministe
riale, regulamentele, ordonanțele și altele, ci și modul de tratare omenească și justă cu popu
lația. Acești funcționari să știe cârmui, conduce poporul, dar cunoscând dolean
țele lui, cunoscând cugetul lui, să aibă suflet nobil, să aibă inimă bună, din care să 
isvorească bunăvoința și dreptatea. -

Acela este funcționar administrativ bun, care are în mâna stângă legea, iar în cea 
dreaptă evangelia dreptății. Dreptatea produce dragoste și iubire către popor și îi dictează 
cum să aplice legea cu dreptatea împreună.

Dacă funcționarul comunal și județean se va gândi în totdeauna la următoarele sfaturi: 
tratează cu toții așa cum Tu dorești să fi tratat și nu face aceea ce nu ți place să facă alții, 
cu Tine, -- putem fi siguri că administrația comunală și județeană va fi exemplară, poporul 
va fi indestulit, iar Țara noastră va înflori.

Din anul 1921 începând se sbuciumă guvernele noastre să unifice administrația și 
abea acum s’a votat Legea pentru unificarea administrativă.

Această lege întră în vigoare la 1 Ianuarie 1926 și dela aceasta dată încolo, admi
nistrația comunală și județeană va fi pusă pe altă bază, alte sisteme, cari pot fi bune, însă con
ducătorii administrației nu mai sunt acele persoane cari au fost eri, ci altele a căror activi
tatea se va vedea în viitor.

Notarul comunal nu mai este sufletul administrației comunale, subprefectul județean 
nu mai este apărătorul dreptului autonom al județului său cum era în trecut, când 
putea zice: Zidurile le puteți sparge, cheia clădirii județului însă din mână mea nu o veți lua.

Azi notarul și subprefectul au devenit agenții puterii centrale, controlorii mersului bun 
al administrației.
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Aceea ce a făcut notarul în trecut, se va face de oameni cu mai puțină, ori chiar cu 
nici o pregătire. A grijit oare legiutorul prin legea pentru unificarea administralivă, ca fostul 
notar să fie controlorul administrației comunale, să îndrepte, să coreagă răul din administrație 
cu sfaturile sale și cu drepturile de control date lui prin lege ca un funcționar superior calificat.

%

Domnilor Colegi!
Azi e o zi de mare însemnătate pentru Istoria Corpului notarial.
Ar trebui să ne luăm rămas bun- dela populația condusă până azi de noi, să lăsăm 

uitării trecutul nostru glorios, să lăsăm la o parte drepturile câștigate, în baza cărora am func
ționat ca notari comunali și cercuali și cu noi la fel colegii noștri subnotari (vicenotarii).

Nu ne despărțim însă, rămânem și pe mat departe împreună. Noi notarii comunali 
avem să apărăm interesele Statului ca funcționarii Statului, dar vom apăra în viitor și intere
sele poporului ca și până azi tot cu acelaș zel, cu aceeași sârguință; vom lucra pentru Stat și 
pentru popor ca și în trecut credincioși și conștiențioși pentru binele Țării și fericirea Neamului.

Onorată Adunare Generală!
în cursul anului trecut Uniunea noastră a ținut adunarea ei generală la 1 Noemvrie 

1924 în Cluj, iar consiliul de administrație a ținut ședințele sale în mai multe rânduri tot 
în Cluj rezolvând chestiunile care cad în sfera sa de activitate.

A trecut iarăși un an intreg, fără ca comunele să-și fi recâștigat dreptul de a-și 
acoperi recerința bugetară prin arunc comunal, unicul mijloc de existență și propășire a lor, 
astfel nu numai că nu progresează, dar contrariu, merg cu pași repezi spre ruină.

z\m crezut cu toții, că punând umăr la umăr ne vom croi o soarte mai bună, durere 
nădejdile noastre nu s’au îndeplinit și dacă totuși am putut realiza ceva îmbunătățiri pentru 
corpul notarial, aceasta este a se atribui esclusiv muncii neobosite, depuse de Uniunea noastră.

Avem să fim solidari, uniți în lupta, pe care o ducem și atunci putem fi siguri, că 
izbândă va fi a noastră.

D-lor Notari, D-lor Colegi!

Corpul notarilor totdeuna a fost scos din toate drepturile sale, în afară de protecția 
legilor, nimeni nu-i asculta cuvântul ; așa a fost în trecut, așa este și azi.

Avem însă mângăerea, că am făcut să fie recunoscut de toți cetățenii și de toate 
autoritățiile noastre, că administrația bună atârnă numai dela munca noastră.

Avem să lucrăm deci cu dragoste, sârguință și constiențiozitate în interesul populației 
conduse de noi.

Cei-a-ce nu s’a putut face în trecut, se va face acum.
S’a făcut în sfârșit lege din reforma administrativă care are menirea să înbunătățească 

administrația comunelor și județelor.
Uniunea noastră a fost cea dintâi, care a elaborat la timpul său un anteproect de 

lege și prin diferite memorii a căutat să atragă atențiunea factorilor competenți asupra nevoilor 
administrației noastre.

Comisiunea administrativă parlamentară a cules și primit multe din anteproectul și 
memorile Uniunei noastre.

Nu s’a admis însă, că notarul să fie și în viitor ofițerul stării civile.
Notarul din Ardeal și Banat a fost ofițerul stării civile din 1 Octomvrie 1895 înce

pând, adeca 30 ani spre indestulirea autorităților în drept, a poporului și a clerului.
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Această funcție s’a luat dela notar și s’a dat Primarului comunal, cu toate, că oficiul 
stării civile e o funcție de stat și nu comunală.

Nu credem, că aceasta dispoziție legală, să aducă în părțile alipite rezultatele așteptate, 
unde populația constă din diferite confesiuni. Legea de altfel impune ca notarul să se îngri
jească ca actele stării civile să se întocmească conform legii și le contrasemnează. întrucât se 
va observa și constata dificultăți, Uniunea noastră va face la timpul său propunere bine 
motivată pentru modificarea acestor dispozițiuni, căci mai ales dreptul primarului de a da 
delegație notarului este adânc jignitor pentru noi.

Onorată Adunare Generală!
i.

Uniunea generală a notarilor, în adunarea ținută la 4 Aprilie 1922, a hotărît oigani- 
zarea Reuniunilor notariale și în vechiul Regat.

Cum vă este cunoscut, s’a organizat din partea noastră numai Reuniunea din județul 
Mehedinți. în celelalte județe lipsa de mijloace materiale ne-a împiedicat să ducem la înde
plinire cu succes acțiunea începută.

Mulți notari din vechiul Regat și Basarabia au întrat ca membrii în Uniunea noastră. 
Vă promitem On.. adunare generală, că prezidiul va continua în viitor organizarea de 

Reuniuni — în vechiul Regat, Bucovina și Basarabia, cu mai mare efect.

11.
Uniunea noastră este înregistrată la Tribunalul din Cluj în baza statutului vechiu a 

cărui modificare este în curgere.

III.
Adunarea generală a hotărît în principiu înființarea tipografiei comunale.

. Pentru înființarea tipografiei comunale, s’a făcut tot posibilul dar nefiind subscrise toate 
acțiunile și nefiind incurs prețul nominal al acțiunilor semnate, tipografia nu s’a putut înființa până azi.

Banii plătiți sunt depuși la Banca Națională și Albina spre fructificare.
Sa votat spre acest scop din partea comunelor până la 1 Septemvrie 1925 suma de 

452.700 Lei. ;

IV.
Adunarea Generală a Notarilor a hotărît la 1 Noemvrie 1924 în Cluj, zidirea unui 

„Cămin" pe seama copiilor de notari.
Prezidiul s’a adresat către consiliile comunale cu rugămintea, să contribue la înfiin

țarea Căminului
Până la 1 Septemvrie a. c s’a votit în acest scop 800.000 lei. Din acestea sumă a 

încurs la Banca Centrală din Cluj și la Banca Albina din Lugoj circa 303.000 lei, iar în
casarea restului este în curgere.

Consiliul de administrație al Uniunei noastre a hotărît să fie rugate din nou comu
nele să prevadă oare care sume în acest scop și în bugetul anului 1926.

Prezidiul s’a și adresat comunelor și atârnă dela bunăvoința notarilor să vedem 
resultate și mai favorabile.

Prezidiul s’a adresat și Dlui Ministru de Interne cerând ajutorul Statului pentru 
înființarea Căminului, iar Dl. Ministru a dispus satisfacerea cererii la alcătuirea bugetului pe 
anul 1926
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V.
S’a cerut dela Ministerul de .Interne să se înființeze afară de aceea din Lugoj și 

Făgăraș o școala de notari (școala, administrativă) și în Arad. Această școală s’a înființat deja, 
iar Legea administrativă dispune, că școalele de notari din Lugoj, Făgăraș și Arad vor 
funcționa până la înființarea școalelor administrative. In aceste 3 școli au fost înscriși 330 
de elevi, dintre cari au absolvat cu succes 190.

VI
Am solicitat la Ministerul de Interne subvenție pe seama revistei noastre „Admini

strația Română". Ministerul constatând că revista noastră este organul adevărat al administra
ției comunale, a ordonat abonarea revistei pe seama tuturor notariatelor din bugetele comu
nelor, acordându-ne și pe acest an o subvenție de 20.000 lei. Azi avem 2450 abonenți din 
cari 650 sunt din vechiul Regat, Basarabia și Bucovina. Orașele mai toate au abonat revista noastră. 
Abonamentul însă durere, nu să plătește regulat. Ne având bani, am trimis notariatelor revista cu 
rambursă, însă circa 900 notariate au trimis revista rambursată înapoi, cauzându-ne aproape 
20.000 lei spese, dând prin aceasta dovadă de o atitudine de o vădită indolență fața de inte
resele corpului notarial.

Domnilor notari 1 Așa nu se mai poate face nimic. Când dl Ministru ordonează abonarea 
revistei în sarcina comunelor, și notarii nici atunci nu plătesc abonamentul, — înceată totul. 
Vă rugăm dlor și pe această cale, să binevoiți a trimite imediat abonamentul, împreună cu 
restanța din anul trecut, căci în caz contrar suntem siliți a-i da în judecată pentru aceste 
restanțe.

Sprijiniți domnilor notari Uniunea noastră și administrația revistei, ca să-și poată continua 
activitatea sa și în mai mare măsură, spre binele nostru comun.

VtI.
Adunarea generală a ordonat anul trecut, ca Prezidiul să solicite rezolvarea memo

riului înaintat în chestia încasării impozitelor către Stat, cerând să se clarifice rolul notarilor 
în ce privește perceperea impozitelor.

Memoriul nu s’a putut resolva în favoarea noastră din lipsa perceptorilor; a rămas 
și pe mai departe încasarea dărilor în sarcina notarilor și casierilor comunali, stabilind pe 
seama lor pentru această muncă o remunerație lunară de 300 lei.

Suntem de părere, ca să rămână acestă sarcină și pe mai departe notarilor, fiind 
chiar în interesul populației, ca dările să, se încaseze de Casierul ei ales și nu de agenți streini, 
pe cari nu’i cunoaște și cari se mută din un loc în altul peste noapte.

Dl. Ministru de finanțe a și acordat aceasta indemnizație cu ordinul său Nr. 172837/2 
VII 1925 și credem, că administrățiile financiare au și asemnat sumele cuvenite.

Tot Dl. Ministru de finanțe a ordonat cu ordinul Nr. 217904/20 Aug. 1925 să se 
răsplătească munca depusă de notarii comunali destoinici, cari au dat rezultate satisfăcătoare 
prin prime, în limitele fondului disponibil prevăzut în buge ul anului 1925. (Vezi Adm. Rom. 
Nr. 13 și 18 din 1925).

VIII.
Prin interpretarea greșită a legii pentru organizarea și unificarea corpului advoca- 

ților, unele barouri advocațiale și Judecătorii de ocol au contestat dreptul notarilor de a mai 
redacta acte, ce se prezintă spre autentificare la ori-ce autoritate, refuzând Secțiile cărților 
funduare să mai primească contracte și cereri fără signarea advocaților.
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Deși s’a resolvat aceasta chestiune din partea Dlui .Ministru de Interne și Justiție cn 
răspunsul No 30715/1923 și 25536/1923, adunarea generală a Uniunei noastre a îndrumat 
Prezidiul, să ceară recunoșterea dreptului notarilor de a redacta acte în însuși Legea admi
nistrativă. '

Am solicitat aceasta la forurile în drept și dreptul s’a recunoscut în legea adm. 
art. 372.

IX.
în urma hotărârii adunării generale din l Noemvrie 1924 am cerut , dlui Ministru de 

Justiție modificarea art. 287 din legea pentru organizarea judecătorească, relativ la desființarea 
judecătoriei comunale.

X.
Tot în baza hotărârii adunărei generale a Uniunei noastre.am înaintat cererea noastră 

dlui Ministru de finanțe relativ la anteproiectul legii beuturilor spirtuoașe.

XI.
In chestiunea încadrării notarilor am cerut, ca notarul să poată înainta până la gradul 

de director; aceasta, pentru că nu numai anteproiectul legii administrative a contemplat înain
tarea notarului până la gradul de director, ci și Statutul funcționarilor înaintează notarii și alți 
funcționari cari au servit în anul 1916 până la acest grad.

XII.
Am cerut salarizarea notarilor dinpreună cu a tuturor funcționarilor în valută de aur, 

urmând a fi plătit salarul în monedă hârtie corespunzătoare valorii aurului.

XIII.
Consiliul de administrație a Uniunei noastre în ședința sa din 30 August a c. sa 

ocupat cu chestiunea mandatelor de deputați rugând prezidiul să ceară cel puțin 10 mandate 
în Parlament și Senat pentru corpul notarial.

XIV.
Am fost încredințat să compun regulamentul (statutul*ip)  de organizare al comunelor 

rurale conform art. 100 a legii pentru unificarea administrativă.
Consiliul de administrație l-a aflat de bun și s’a înaintat Ministerului de Interne 

spre aprobare și spre a putea servi ca regulament tip. Am întocmit și celelalte regulamente 
înșirate în art. 264—269 și anume:

1 Regulament de edilitate.
2. „ de igienă și salubritate publică.
3. . „ pentru aprovizionarea populațiunii cu articole și servicii de prima

necesitate
4. „ privitor la veniturile comunale.
5. „ de poliție comunală
Aceste regulamente se vor desbate în adunarea .de azi de Dvoastră, rugându-vă a 

vă face observările, ce credeți de cuviință.

Domnilor Colegi 1
Uniunea noastră are azi în 23 județe (Ardeal, Banat și județul Mehedinți) precum 

și în vechiul Regat, Bucovina și Basarabia 3920 membri ; cu ajutorul acestora, cu ajutorul

fj
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d-lor prefecți, subprefecți, primpretori (administratori de plasă) și cu concursul superiorilor 
dela diferitele ministere, am putut desvolta aceasta modestă activitate, care am cuprins-o în 
acest rezumat. ; -

Vă mulțămesc D-lor în numele Uniunei noastre pentru acest concurs și sprijin pe care 
î-1 solicit dela Dvoastră și pentru viitor, spre binele nostru, al Țării și al Neamului.

Declarăm, că Prezidiul Uniunei noastre a făcut tot ce i-a stat în putință în 
interesul membrilor și pentru binele populației conduse de noi. Promitem, că în viitor vom 
lucra cu toată energia și însuflețirea noastră într’acolo, ca să fim. demni de încrederea d-voastră, 
să dobândim iubirea poporului și stima autorităților noastre.

Binevoiți a lua raportul nostru la cunoștință.

In jurul acestui Raport anual se încinge o foarte 
animată discuție, la care iau parte mai mulți membrii 
ai Uniunei, între cari membrii Panda Petru, Sas loachim 
(Caraș-Severin), llie Beu (Sibiu), Săbău (Hunedoara) 
vorbesc contra luării Ia cunoștință a raportului anual, 
pe motiv, că acela nu e compus conform cerințelor și 
nu sunt pe deplin mulțumiți cu activitatea președintelui.

Membrii: Simion Ursu, Felszeghi (Mureș), Du
mitru Pop (Cluj), Hasas,, Firez (Bihor), Stoian (Târnavă- 
Mare), Gh. Berariu (Caraș-Severin) vorbesc în favorul 
luării la cunoștință a raportului anual și pentru pune
rea la vot a încrederii față’de președinte.

Președintele punând această chestiune la vot, 
adunarea generală cu 101 voturi contra 7, ia la cuno
ștință raportul anual al președintelui, votându-i între 
frenetice aplauze, absoluță încredere.

III.
Președintele dă cuvântul dtui Dr. Vaier Pop, oas- 

sierul Uniunei, care privitor la cenzurarea socoților 
Uniunei pentru anul 1924 dă cetire următoarei „Dări 
de seamă'* : . ......... .. .

Onorată JJdunare Generală!
Am onoare a înainta contul de gestiune al Uniu

nei noastre despre anul 1924 și bugetul pe anul 1926.
Binevoiți a-1 exâmina, a-1 primi și a-mi da ab

solutoriul.-
: In baza contului despre anul 1923

a rămas.restanță de încassșt de . . Lei 94 889’— 
Taxele de membru pe anul 1924

se urca Ia ............................................. Lei 203’463’—
Total deci: Lei 298 352 —

• A încurs în decursul anului 1924
nu mai mult decât................................... Lei 75'414’—
deci abia */ 4 parte din total rămânând
la finea anului 1924 o restanță consi
derabilă de . . . . . . . . . Lei 222 938'—

E adevărat, că în decursul anului curent s’a mai 
încassat din aceasta restanță însă toarte puțin abia 
85 808 Lei, așa încât azi mai e o restanță din 1924 de 
127.130 Lei, că să nu mai vorbesc de taxele despre 
anul curent neachitate încă. i'-.;

In privința restanțelor sunt în frunte județele 
săcuești dintre cari din județul Treiscaune s’a încassat 
de 5 ani de când există Uniunea noastră numai 65 Lei 
dela colegul Răcz Eugen. , Din județul Odorhei a încurs 
în acești 5 ani numai 1500 Lei în loc de vreo 15000 
Lei iară din județul Ciuc s’a încassat 3065 Lei în loc 
de 17470 Lei.

Să fie aceasta rezistență pasivă ca să o numesc 
așa din partea colegilor acestor județe în cea mai mare 
parte minoritari îndreptată contra organizație noastre 
pur profesionale?

Nu ași crede, căci Uniunea lucră în interesul tutu
rora și fără de ori ce deosebire ; și-și acești colegi 
beneficează de avantajele câștigate prin munca și stă
ruința Uniunei.

Probabil, că nu știu acești colegi, cât a trebuii 
să alergăm la București și să batem la toate ușile 
până am obținut majorarea taxelor după lucrările 
'particulare.

Și nu știu, că iarăși câtă osteneală și intervenți 
a trebuit până ni s’a asigurat dreptul de a redacta acta 
particulare și în legea nouă administrativă.

Din județele celelalte mai slab a încurs taxele din 
județele Alba de jos, Sătmar și Solnoc-Dobâca.

Sunt însă și județe a căror membrii și-a achitat 
taxele și pe anul acesta în întregime. Acestea sunt 
Brașov, Caraș-Severrn, Sibiu, Târnava-Mică și Timiș- 
Torontai. — Onoare lor!

Domnilor Colegii
Fără sprijinul material și moral al vostru Uniunea 

nu-și poate împlini misiunea și nu poate lucra eficace 
numai dacă îi stă la spate corpul notarial solidar spri- 
jinîndu-i activitatea atât moralicește cât și materialicește

Așa cred, că 100 Lei anual în adevăr nu e o 
sumă așa de mare, ca să nu o poată plăti ori care 
Celeg fără de ați desechilibrn bugetul lui familiar.

Doară nici 10 Lei nu se vin Ia lună!

Onorată Munare Generală!
Am voit să compun un cont de gestiune mai realt 

însă nu mi-« fost posibil deoarece durere, dela vre o 6
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președinți ai Reuniunilor județene nu am primit lista 
nominală a notarilor și deci nu știu numărul exact al 
tuturor membrilor. •

Ii rog și pe aceasta cale să mi trimită acel tablou 
cerut de 4 ori în scris și odată telegrafic, ca să com
pun cel puțin pe anul curent un cont de gestiune real.

Dela următoarele județe nu am încă listele: Alba 
de jos, Maramureș, Odorhei, Sătmir și Treiscaune

Vă rog fraților Colegi din nou să Vă achitați spre 
viitor mai punctuos taxele ca să putem fi puși la adă
post de grijile financiare cu care dela înființarea Uniu
nei ne luptăm.

Ar fi bine, că să mi-se trimită lâ timpul său și 
listele nominale a notarilor confirmați în posturile lor 
în baza legii noi administrative deoarece veresimîl vor 
fi mari schimbări în corpul notarial.

După aceasta cassierul Dr. Vaier Pop, cetește - 
contul de gestiune al Uniunei pentru- anul 1924, dând 
toate explicațiunile la diferitele poziții și anunță, că în 
ședința de eri Consiliul de administrație a aprobat 
contul Uniunei cu următorul Bilanț :

Prescrierea 1924 . Lei 203.463'—
Venit total . .. . Lei 29§'352 —
Incassat ......... Lei 75'414'—
Rest finei an.1924 Lei 222'938 —
Rămăș ță de venituri Lei 94.889'— 
împrumutat dela revista „Adminis

trația Română" până Iă incassarea taxe
lor de membrii restante- ..... Lei 66291'55

Suprasolvire dela județul Caraș-
Severin . . . . . . . . . . . Lei 2,590'— 
încasări total ..........................................Lei 144,29555
Prescrierea 1924 144,295 Lei 55 Bani; Plătit 144,295 
Lei 55 Bani.

Cu observarea, că prezidiul din nou să încerce 
urgenta încassare a taxelor restante, pentrucă împrumu
tul luat dela revistă, să se poată achita și Uniunea să 
aibă numerarul necesar fără de care este imposibilă 
funcționarea aceleia.

In acest scop prezidiul în caz de necesitate să se 
deplaseze în județele neorganizate, în scopul organizării 
Reuniunilor Și să Intervină la toți dnii prefecți, sub- 
prefecți ai județelor pentru incassarea tuturor taxelor de 
membrii, îndrumând totodată pentru încassare și pe 
toți prezidenții Reuniunilor județene. i

Adunarea generală unanim primește contul de 
gestiune al Uniunei pentru anul 1924.

IV.
Președintele Alexandru Buha, în calitate de direc

tor al revistei „Administrația Română" cetește contul 
de gestiune al revistei pentru anul 1924, care în ședința 
de eri s’a aprobat de Consiliul de administrație cu 
următorul

. BILANȚ
Prescrierea Incassat Rest deincassat 

Venite: Lei 1,086.435'66 Lei440.655'92 Lei 645.779'74 
Erogate: Lei 644.230 — Lei 385.126'70 Lei 259.103 30 
ExrcJ bugetar Lei 442.205'66
Excedent bănesc . . .Lei 55 529 22

Adunarea generală unanim aprobă contul de ges
tiune al revistei „Administrația Română pentru anul 1924.

’ V.
Cassierul Dr. Vaier Pop dă citire proectului de 

buget al Uniunei pentru anul 1926 cu Bilanțul:
Venite . . . .
Erogate . .

Lei 300.000 — 
. Lei 280 000 —

Rest de cassă Lei 20.000'—
dând toate explicațiunile și anunțând, că acest proect a 
fost aprobat în ședința de eri de către Consiliul de 
administrație. Ca întregire la desbaterea acestui buget 
notarul I.'al Uniunei, Nicolae Olariu aduce Ia cunoș
tința adunării, că Consiliul de administrație în ședința 
de eri a hotărât înscrierea în-acest buget a unui sala
riu anual de câte 5000 Lei, pentru fiecare dintre cei’ 4 
notari ai Uniunei, deoarece dânșii, pentru activitatea 
lor, până acuma n’au avut nici o renumerâțiune, deși 
muncesc în interesul Uniunei, cu acel adaus însă, că 
fiecărui notar, care nil să va prezenta la ședințele 
Consiliului de administrații Șl a-le adunării generale, 
din caz în caz să i-se detragă câte 1000 Lei din salar 
și dacă nici când nu participă să 15-se detragă întreg 
salarul

Notarul Paștiu (Hunedoara) în legătură cu buge
tul propune, că pe viitor scriptele financiare ale Uniu
nei și revistei- „Administrația Română**  să se conducă 
confo:m „Legii contabilității" cu chitanțiere și alte re
gistre . prescrise.

Adunarea generală, unanim primește bugetul Uniu
nei pentru anul 1926, împreună cu hotărârea privitor 
a salarizarea'notarilor și propunerea notarului Paștiu. 

1
- VI. •

Președintele Alexandru Buha, în calitate de direc
tor al revistei „Administrația Română" citește proectul 
de buget aprobat de Consiliul de administrație în șe
dința de eri cu următorul Bilanț:

’ Intrate . . . . Le-i 685.000 — 
Erogate . . . . Lei 480.000 — k 
Rest de cassă . . Lei 205.000'—

Vicepreședintele Gheorghe Comșa, față de acest 
proect propune a se stabili în buget 120.000 Lei pen
tru articolele și lucrările cari se vor publica în revista 
„Administrația Română", căci lucrările dacă nu se re
munerează în deajuns, atuncf nici interes nu va prea fi 
din partea colegilor și a publiciștilor și astfel bugetul 
revistei „Administrația Română" s’ar prezenta în modul 
următor Bilanț:

Intrate . . . . Lei 6S5.000-— 
Erogate . . . . Lei 552 000'— 
Rest de cassă . .‘ Lei 133.000 —

La invitarea președintelui notarul I. al Uniunrf, 
Nicolae Olariu cetește hotărârea Consiliului de adminis-
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frăție din ședința de ori, de-a interveni prezidiul ia 
dl Ministru de Interne, ca comunele să se oblige a 
publica toate concursurile de funcționari comunali în 
revista noastră, conform propunerii cassierului Dr. V. 
Pop, precum și hotărârea de a se alege o comisiune 
pentru aprecierea lucrărilor, cari s’au publicat și se vor 
publica în revista noastră. . Aceasta comisiune să apre
cieze lucrările conform extenziunii și valorii acelora. 
Instituirea acestei comisiuni, propusă de notarul Paștiu 
(Hunedoara) s’a făcut precum urmează, fiind delegați 
Alexandru Buha președinte, Pop Dumitru vicepreșe
dinte, Simion Ursu primnotar, Stoian (Târnava-Mare), 
Nicolae Pop notarul III. al Uniunei, Victor Vama (Bis
trița), Petru Popovici (Timiș-Torontal).și Dr. Alexandru 
Vasilie redactorul revistei. Această comisiune după apre
ciere, va hotărâ suma de remunerație pentru lucrări.

Adunarea generală unanim primește bugetul re
vistei „Administrația Română'' corectat conform propu
nerii vicepreședintelui Gh Comșa, împreună ; cu hotă
rârile aduse de Consiliul de administrație conform pro
punerii de mai sus a cassierului Dr. V, Popși împreună 
cu hotărârea despre comisia de apreciere, delegândurse 
cei mai sus înșirați și stabilește -8500 Lei remunerație 
lui Victor Varna, 8500 Lei lui loachim Sas, 15.000 Lei 
dlui Virgil Ionescu Dârzeu pentru lucrările lor publicate 
în revista urmând; ca delegația de mai .sus, restul de 
13 000 Lei din suma bugetară de-45 0C0 Lei din anul 
1925, să o împartă după merit acelora cari au i scris 
cele mai bune lucrări în decursul anului curent.

Aceasta delegație aleasă, conform aprecierii lucră
rilor să hotărească remunerarea și pe anul viitor,

Notarul 1. Nicolae Oiariu, cetește hotărârea Con
siliului de administrație in urma propunerii cassie
rului Dr. V. Pop, ca privitor la tipărirea revistei 
noastre, direcțiunea , aceleia să ceară dela diferite tipo
grafii din diferite orașe oferte-cu ce preț; ar fi; aplicate 
a tipări revista? Din aceste oferte cel mai convenabil 
să se prezinte, celui mai potrivit tipograf român din 
Lugoj, pentru a exopera un tipar mai lesne și mai bun 
pentru revista noastă.

Adunarea generală unanim primește această hotă
râre a Consiliului de administrație.

VII.
Notarul I. Nicolae Oiariu citește hotărârea Consi

liului de administrație, în urma propunerii făcute în 
ședința de eri a notarului I. al Uniunei Nicolae Oiariu 
și a notarului Stoian (Târnava-Mare) ca necondiționat 
să se clarifice cuprinsul art. 366 și următorii din Legea 
pentru unificarea administrativă, privitor la atribuțiunile 
notarului, alegându-se de adunarea generală o delegație, 
care să ceară dlui Ministru de Interne clarificarea atri- 
buțiunilor noastre, încă înainte de compunerea Regula
mentului de aplicare al legii, că nu cumva Corpul 
notarial, să se pomenească cu atribuțiuni atât de reduse 

rncât funcțiunea lui să devie fără o deosebită impor
tanță. Cu deosebire e necesar a se ști, că „legile și 
regulamentele" înșirate. în acest articol, cari sunt a se 
Înțelege, în baza cărora notarul are anumite atribuțiuni? 
Bunăoară va aparține în viitor atribuțiunile din legea 
de succesiune, militară, orfanală etc. viitorului notar sau 
secretar comunal ?

Această deiegațiune aleasă de adunarea generală, 
pe lângă compunerea unui memoriu în senzul de mai 
sus, in cadrul legii, să fixeze dorințele Corpului nota
rial, cum ar trebui să se compună regulamentul de 
aplicare în partea care ne privește noi (art. 366) și 
următorii și acest memoriu să se înainteze forurilor 
competente In București. Tot această delegație să se 
intereseze de soartea Regulamentului de organizare al 
comunelor, compus de prezidiu și predat, după o des- 
batere. cu dânsul, dlui Alexandru Crăsnaru secretar 
general la Ministerul de Interne.

Adunarea generală unanim aprobând hotărârea 
Consiliului de administrație de mai sus, alege în dele
gația susmenționată pe următorii: Alexandru Buha pre
ședinte, Pop Dumitru vicepreședinte, Dr. Vaier Pop 
cassier, Nicolae Oiariu notar I, loachim Sas notar 11, 
Dumitru Hașaș (Bihor), Stoian (Târnava-Mare), Petru 
Popovici (Timiș-Torontal), Ioan Paștiu JHunedoară), 
și Dr. Alexandru Vasilie redactorul revistei „Adminis
trația Română".

VIII., IX., X., XI.
Notarul I. Nicolae Olarie, citește hotărârea Consi

liului de administrație, privitoare la aprobarea modelelor 
de regulamente comunale privitor la edilitate, igienă 
și. salubritate ■ publică, aprovizionarea populațiunei și 
poliție comunală, compuse de prezidiu.

Adunarea generală unanim primește aceste regula
mente, între cari la Regulamentul de edilitate notarul 
Colan (Treiscaune) a propus unele modificări, cari s’au 
aprobat și hotărește, că acestea să se înainteze Minis
terului de Interne pentru a se lua în considerare la 
compunerea Regulamentului de aplicare al Legii pentru 
unificarea administrativă.

XII.
Notarul I. Nicolae Oiariu citește hotărârea Con

siliului de administrație, ca prezidiul să înainteze un 
nou memoriu dlui Ministru de Finanțe, pentru admite
rea Impunerii aruncului comunal în comune, fără care 
comunele sunt împiedecate în desvoltarea lor, fiind 
taxele maximale nesuficiente pentru echilibrarea buge
telor comunale.

Adunarea generală unanim primește aceostă hotă- 
âre a Consiliului de administrație.

xni.
Notarul I. Nicolae Oiariu citește hotărârea Con
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siliului de administrative de a se înainta de prezidiu, 
către dl Ministru de Finanțe, un memoriu, în scopul 
prelungirii limitei de vârste a funcționarilor dela 60 la 
65 ani, deoarece sunt multi fur.ționari, cari mai pot 
funcționa si funcționarea lor e în interesul familiei lor, 
pe care din pensiune nu o pot susține. Vicepreședintele 
Gheorghe Comșa e contra acestei hotărâri din motiv, 
că o prelungire a limitei de vârstă ar împiedeca tine
ri m. a de a se putea manifesta în viata publică.

Notarul I. citește mai departe hotărârea consiliu
lui de administrație de a se înainta Dlui Ministru de 
Finanțe un memoriu în scopul, că fondurile de pen
siune ale notarilor, să se mențină în scopul ajutorării 
pensioniștilor.

Adunarea generală unanim primește hotărârea 
consiliului de administrație privitor la prelungirea limi-. 
tei de vârstă a funcționarilor, însă numai pe un timp 
limitat de transiție, primește mai departe hotărârea pri
vitor la fondurile de pensiune ale notarilor.

XIV.
Adunarea generală primește unanim cererea reu

niunei notarilor din județul Caraș-Severin, pentru regu- 
larea salariilor, care cerere a fost aprobată și de con
siliul de administrație.

XV.
Notarul I. Nicolae Olariu citește hotărârea consi

liului de administrație, prin care își exprima dorință, 
că având în vedere însemnătatea corpului notarial în 
Administrația comuuelor. Acest corp să fie reprezentat 
și în Parlament prin 10 mandate.

In jurul acestei chestiuni s’a născut o vie discu- 
țiune la care au luat parte notarii Gh. Comșa (Brașov), 
Isac (Timiș-Torontal), Alexandru Buha președinte, Sl- 
mion Ursu primnotar, Firez (Bihor) ajungându-se la 
acordul, că la timpul său, când chestiunea va fi actuală 
să se aleagă o delegațiune, care să lucreze în aceasta 
direcțiune.

XVI.
Notarul I. Nicolae Olariu citește hotărârea consi

liului de administrație, privitor la raportul președintelui, 
că pentru Căminul notarilor, comunele au votat până 
acuma suma de 800.000 Lei. Din această sumă s’a 
încassat până acuma suma de 177.644 Lei, care s’a 
depus spre fructificare la „Albina", bancă în Lugoj, cu 
12% urmând ca restul să se încasseze, intervenind 
prezidiul în acest scop la toți dnii subprefecțî ai jude
țelor pentru a ordona comunelor trimiterea urgentă a 
sumelor votate pentru Căminul copiilor de notari.

Notarul I. citește mai departe comunicarea nota
rului Paștiu (Hunedoara), că dl subprefect al județului 
Hunedoara Vaier Candrea a promis, că va lua în buge

tul județului Hunedoara suma de 200 000. Lei în favo
rul Căminul notarilor, propunând de a i se expedia de 
către prezidiu telegramă sau adresă de mulțumită 
și de a se înainta cereri tuturor d-lor Subprefecți ai 
județelor, pentru a înscrie în bugetele județene anumite 
sume în favorul Căminului notarilor, pentru anul 1926.

Adunarea generală unanim primește această plă
cută comunicare a notarului Paștiu (Hunedoara), despre’ 
frumoasa și nobila inițiativă a dlui subprefect Vaier 
Candrea, care comunicare și propunere s’a făcut și pri
mit în ședința de eri a consiliului de administrație al 
Uniunei.

Din propunerile primnotaiului Simion Ursu, Victor 
Varna, Dr. Vaier Pop cassier privitor la strângerea de 
bani pentru fondul Căminului notarilor, dela. notari și 
particulari, făcute în ședința Consiliului de administra
ție, adunarea generală primește propunerea hotarului 
Firez țBihor), ca fiecărui notar și subnotar să i se 
detragă lunar 10 Lei din salar, începând cu 1 Ianuarie 
1926, în favorul Căminului notarilor, observând, că 
această propunere s’a făcut în adunarea generală.

XVII.
Notarul I. Nicolae Olariu citește hotărârea Consiliu

lui de administrație privitor are la „Tipografia comunală" 
în urma propunerii notarilor Paștiu (Hunedoara), Hașaș 
(Bihor), Stoian (Târnava-Mare), făcută în Consiliul de 
administrative, de a nu se înființa, deoarece și așa 
administrația în urma Legii pentru unificarea adminis
trativă începând cu 1 Ianuarie 1926 se schimbă și 
modifică, tipografii sunt destule și toate încercările de 
4 ani de a o'înființa a dat greș în urma nesemnării 
acțiunilor necesare și imprimatele se primesc de regulă 
dela autorități. Adunarea generală unanim primește 
această hotărâre a consiliului de administrație, împreună 
cu hotărârea consiliului, adusă în urma propunerii 
dlui Dr. Vasile Alexandru, redactorul revistei noastre, 
de a se întreba semnătorii de acțiuni, dacă doresc și 
se învoesc ca sumele depuse de dânșii pentru „Tipo
grafia comunală", să se întrebuințeze pentru Căminul 
notarilor sau nu ?

XVIII.
Adunarea generală unanim primește hotărârea 

consiliului de administrație, în urm^ propunerii făcute 
acolo de notarul Popovici (Someș), ca să se înainteze 
o nouă cerere dlui Ministru de Domenii, pentru, a se 
creia sesiuni notariale, dacă din alt loc nu se poate, 
cel puțin din reservele de stat, căci deși uneori nu este 
dispozițiune în Legea agrară, totuși în bază de ordine 
ministeriale, s’a dispus împăriășirea de loturi, pe seama 
multor categorii de funcționari ai statului și este neîn
țeles, că notarii, cari contribue la înfăptuirea agrară, nu 
primesc nici un lot sau sesiune, pe când învățătorii, 
preoții, drumarii, agenții silvici, șefii de gară, canto-
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nierii, jandarmii etc. toți primesc fie în baza legii, fie 
în bază de ordine ministeriale.

XIX.
Adunarea generală î-și expiimă condolentele sale 

pentru decedarea in 6 Nov. 1925, a notarului Ioan 
Fincu din Deda, care in ziua de azi va fi înmormântat 
și la familia căruia consiliul de administrație a hotărât 
trimiterea unei telegrame de condolență și o coroană de 
flori, in urma propunerii primnotarului Simion Ursu.

XX.
Notarul I Nicolae Olariu, cetește hotărîrea consi

liului de administrație, adusă in urma propunerii prim
notarului Simion Ursu, privitor la cererea de descrierea 
a sumei de 8350 Lei, taxe de memb ii la Uniune res
tante și neincassabile din anul 1923, a Reuniunei no
tarilor din jud. Satu mare, unde în anul acela au fost 
repatrieri, transferări de notari, fiind acel județ pe gra
nița țării, de a se descrie, fiind cererea bazată, cu con- 
dițiunea, ca președintele notarilor din acest județ ime
diat să înainteze taxele de membri la Uniune, restante 
pentru anii 1924 și 1925.

Adunarea generală unanim primește aceasta hotă- 
rîre a Consiliului de administrație

XXI.
Președintele citește propuneria lui Carol Izsăki 

notarul din Mehadia (Caraș Severin) relativ la obliga- 
tiritatea apărării contra incendiului și in contra daunelor 
produse de elemente

Adunarea generală îndrumă presidiul, să studieze 
chestiunea și să facă propunere coneretă consiliului 
de administrație și adunării generale.

■ XXII.
Se cetește adresa notarului Iuliu Dragonescu din 

Gladna Rom. privitoare la ordinul parchetului din Lugoj 
trimis a Secției de Jandarmi.

Adunarea generală îndrună presidiul să ia măsu
rile cuvenite.

XXIII.
. Primnotarul Simeon Ursu, cetește cererea 

notarului Marinescu, președintele Reuniunei notarilor 
:udețului Fagaraș, cum urmează:

Nr. 3—1925 prezid Domniei Sale Domnului 
Alexandru Buha Președintele Uniunei notarilor comu
nali și cercuali din România Lugoj Împrejurări nu nu
mai vitrege, ci extrem de vitrege au redus activitatea Reuni
unei noastre la o vieață moartă și grija mea ca conducătorul 
ei a-fost să alimentez moartea latentă pentru timpuri mii 
bune și prielnice clasei funcționarilor; — aci se reduce tă
cerea și neparticiparea Reuniunei noastre la adunărilegene- 
rale a Uniunei notarilor comunali din România, care 

Frăția-Ta o ții și conduci la niveul cerut de necesită
țile Prezentului cu o activitate exemplară și demnă de 
rezultate mai multe și mai bune ca cele obținute până 
azi. Se vede că Ardelenii ne găsim încă tot în epoca 
aceea, care cere energie și muncă gigantică — nu 
pentru a obține favoruri — ci pentru a face ca din 
drepturile câștigate și avute, să ni-se recunoască și nu
mai o mică și neînsemnată cotă-parte. . .

Eu ajungând limita de vârstă cu 1. Octomvrie a. 
c. sunt penzionat și după aprobarea Ministerului — 
care până la finea anului 1925 sperez să vină — voi 
preda oficiul succesorului încă necunoscut.

Pentru încassarea taxelor de membru la Uniune 
pe lângă multă străduință am putut încassa dela notarii 
județului suma de 3500 Lei, care cu mandat poștal am 
expediat-o la Cassierul Uniunei, Dl. Dr. Valeriu Popp 
la Jimbolea, deodată cu aceasta scrisoare și l’am rugat 
și Vă rog și pe Dvoastră Dle Președinte ca cu aceea 
sumă să achitați în întregime toată rămășița de taxe de 
membrii a notarilor și Reuniunei noastre din județul 
Fâgărăș pe trecut inclușive 31 Decemvrie 1925 abscriind 
eventuala rămășiță ca nebazatâ și incassaveră și aceasta 
din acel motiv .că cu finea anului eu predau conduce
rea respectiv demisionez și din presemnele ce am nime 
nu va primi preșidenția pânăce arondarea nouă a ju
dețului nu va fi aplicată, rămânând ca, notarii vechi 
cu cei alipiți județului să se întrunească și sfătuească, 
dacă mențin Reuniuniunea și pe mai departe, sau o 
desființează.

De aci se poate vedeâ că e absolut necesar ca 
să încheiem contul până cu finea anului corent spre a 
evita neînțelegeri și perturbațiuni In domeniul Contului 
și bugetului.

Și acum mulțumindu-Vă în numele meu și al 
Colegilor mei munca neprihănită și foarte laborioasă ce 
depuneți cu atâta diligință și abnegațiune pentru apă
rarea intereselor notărășești, congruente cu interesele 
administrației comunale — mulțumindu vă gestul nece
sar și nobil de a fi acceptat în întregime propunerea 
mea cu achitarea taxelor de membru-Vă urez dui ini
mă deplină sănătate și izbândă în acțiunea DV. ca 
conducător fervent și neobosit al Uniunei Notarilor și 
Subnotarilor din Româninia, — iar cât privește medesta 
mea persoană permite-ți-mi a Vă expiimă și păstra 
deosebita considerațiune deja câștigată și binemeritată. 
Porumbacu de jos, la 21 Octomvrie 1925. Ioan Mari
nescu, președinte.

Adunarea generală indrumă Presidiul și Casieria 
uniună să facă lic hidarea recerută, să stabilească taxele 
restante și să le încaseze in favorul Uniunei.

XXIV.
Se cetește adresa notarului Dimitrie Roșu din Cia

cova (Timiș Torontai) relativă la raportul notarului pub
lic din Ciacova adresat preturei pentru eliberarea certi
ficatelor de moștenire pe cari le cere notarul dela Jude- 
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catorie de ocol neasând acest drept. — Adunarea gene
rală indrumă Presidiul să ia in aceasta chestiune mă
surile cuvenite.

: xxv-
, Notarul Adrian Costin (Turda) aduce la cunoș

tința adunării, că. în județul Turda, Timiș Torohtal și 
Cluj s’au făcut o sume denie de transferări de notari 
fără motive ponderoase și serioase, in unele cazuri, 
fiind notarul .transferat in scurte întervaluri în 2—3 lo
curi, cum e și cazul său, pricinuind familiei mari pa
gube prin mutarea din un loc la altul și-cauzând nota
rilor mari torturi sufletești și o împiedecare în nizuin- 
țele pentru o muncă cinstită, când nici când nu sun*  
siguri îa postul lor, fie cât de cinstiți și activi, fi'nd 
purtați pe drumuri cil familiile lor.
* Cere, ca prezidiul să intervină urgent la Dl. Mi
nistru de Interne in această cauză.

Adunarea generală unanim primește această pro
punere.

■ XXVI.
Primnotarul Reuniunei jud. Turda, Adrian Costin 

prezintă hotărîrea adunării generale a notarilor din acel 
județ privitor la suprimarea taxelor maximale și întoc
mirea bugetelor pentru anul 1926, precum și privitor 
la cuntribuțiunea comunelor pentru susținerea școalelor

Adunarea generală îndrumă prezidiul a clarifica 
aceste chestiuni odată — cu cele hotărîte. la. p. 10 din 
prezentul proces verbal. z ■

- XXVII.
Notarul Dumitrie Hașaș (Bihor), propune că pro

xima adunare generală să se țină in orașul Oradea Mare.
Adunarea generală unanim primește această pro

punere. A.
Cu acestea epuizându-se întreaga ordine de zi a 

adunării generale, președintele, — între aplauzele co
legiale a celor prezenți în adunrre, declară adunarea 
generală de închisă.

D. c. m. s.

Alexandru Buha
președinte

Nicolae Olaiia
notar 1.

Soiostiom si' interpretări. admîo!straiiw®s
• ■ i.

întrebare: 1. Am 4 clase civile, am 3 ani de praxă, 
și sunt substituit în postul de subnotar pe baza ordinu
lui Dlui Subprefect din acest județ.

După noua lege administrativă pot fi numit ca 
secretar comunal ?

2. Ași vrea a mi câștiga un carnet de călătorie 
pe C. F. R. cl. II cu reducere de 50%.

Am drept la așa un carnet ? Și care, este proce
dura pentru câștigarea unui carnet ? Cererea cătră cine • 
trebuie înaintată, și ce acte trebue alăturate ?

Răspuns: Ad. 1. Nu.
Ad. 2. Nu.

2

întrebare: Preotul reformat local, — cu referire la 
îndrumările primite dela Autoritățile lor confesionale, — 
a refuzat categoric eliberarea extraselor de botez, căsă
torie etc. în limba statului, ’ declarând, că acele 
numai în limba ungurească se pot elibera, cca-ce nu 
se poate folosi în oficiile administrative, unde e interzis 
folosirea actelor scrise în altă limbă, decât cea oficioasă.

In era trecută,. preoții gr. cat., gr. ortodocși etc. 
au eliberat asemenea estrase în limba oficială — un
gurească — prin urmare îndrumările referitoare la elibe
rarea estraselor și acum trebuie să existe. •

Care este procedura în atari cazuri, când locui
torii primesc estrase ungurești pe cari în lipsa in
terpretului oficial, — nu au unde le traduce și la oficii 
administrative nu le pot folosi?

Răspuns: Oficiile parochiale confesionale nu sunt 
datoare se elibereze extrase în limba statului.

' . 3.

întrebare: Dl director al școalei de Stat a înain
tat o cerere, că se in«rijim pe seama' lui despre o lo
cuință gratuită conf. Legei de. învățământ.

Vă rog, să binevoiți, a-mi da lămurirea, că cerere 
este cu drept ? Și dacă este cu drept, vă rog, să bine
voiți a-mi comunica, că ce este procedura pentru a 
recvira locuință, fiindcă în comuna noastră sunt mai 
multe case goale și proprietarii nu voiesc a le da 
în chirie.

Răspuns: In baza Legii învățământului comuna 
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este datoare și se îngrijească de locuință gratuită pe 
,seama directorului școalei primare.

Fiind directorul funcționar la stat se poate rechi
ziționa pe seama lui locuința necesară. — In acest scop 
Vă veți adresa Comisiunii mixte de rechiziții de pe lângă 
prefectura județului.

4

întrebare: Binevoiți a ne comunica dacă există 
vre-un ordin ministerial pentru maximarea prețul grâu
lui, care este și azi în vigoare — în caz dacă da bine
voiți a ne comunica No.-rul Monitorului Oficial în 
care a apărut

Răspuns: Prețul maximal al grâului nu este stabilit
Prin Jurnalul Cons. de Miniștrii No. 2215 din 16- 

Iulie a. c. publicat în Monitorul Oficial No. 156 din 
18 Iulie a. c. s’a stabilit noul regim al făinei, grâului 
și păinei, urmând, că primăriile se fixeze în raport cu 
prețurile locale ale grâului și în limitele.prețurilor soco
tite, ca maxime pentru făină să se fixeze prin ordonanțe 
prețurile pentru diferite calități de făină și pâine.

5.

întrebare : Cu mult respect Vă rog, să bine voiți 
a mi comunica, în prețioasa revista Dvs că un bărbat 
divorțat poate lua în căsătorie pe sora fostei soții ? 
deoarece nu găsesc nicăiri în aceasta materie dispozi
țiuni pe deplin clarificate.

In legea matrimonială din anul 1894 art. XXXI 
§ 11 punct. D. este vorba numai, de alte rude, iar în 
colecțiuuea lui „Kampiș“ zice că bărbatul poate con
tracta căsătorie cu sora soției, sale prime decedate, da 
de divorțate nu menționează nimic, tocmai deacea rog 
lămurire în chestiunea pertractate.

Răspuns: Legea și Regulamentul de stare civilă 
în vigoare, nu prevede nici o piedecă în contra contrac
tării căsătoriei proectate.

6. -

întrebare: Funcționez Ia notariatul din loc ca 
diurnist notarial fără întrerupere timp de 5 ani. Având 
6 clase primare de școală de Stat și vărsat în toate 
agendele notariale, la denumire de agent de U'mărire 
sunt obligat a depune examenul de capacitate sau nu.

Răspuns: Da.

7.

întrebare: 1. Dacă am 6 clase primare și am fă

cut 3 ani praxă de scriitor notarial, la notariat cercual, 
pe baza nouei legi administrative, pot fi secretar comunal ?

2. Ce îndatoriri are secretarul comunal ?
3. Urmează a fi numit de notar, sau ales de con

siliul comunal ?
4 Ca secretar comunal are drept Ia pensie, sau nu?
6. Ca secretar comunal beneficiază la dreptul de 

carnet de călătorie cu reducere de 50% pe C. F. R. 
sau nu ?

Răspuns: Ad. 1. Da.
Ad. 2. Sunt înșirate în ari. 94, 95 al legii pentru 

unificarea administrativă.
Ad. 3 De comisiunea locală pentru propuneri, și 

numiri.
Ad 4. Nu, pentru ca el este funcționar comunal 

și comuna nu are fond de penziune.
Ad. 5. Azi nu; poate după punerea în aplicare a 

legii adm.

8.

întrebare: 1. Sunt notar diplomat al Școalei de 
Notari din Lugoj din ultimul an școlar. La 15 Octom
vrie am înaintat cererea pentru ocuparea unui post de 
subnotar care â devenit vacant prin înrolarea fostului 
subnotar.

In cerere am cerut numai numirea mea de sub
stitut de subnotar de oarece mi s’a spus că prin faptul 
înrolării a fostului subnotar postul n’a devenit vacant, 
însă statutul funcționarilor spune că nici un funcționar 
public, nu poate fi numit definitiv până ce nu satisface 
Legii Recrutării Armatei?

In caz că prin faptul înrolării postul a devenit va
cant, vacanța trebuie cerută și de unde ? De cine ?

Deși am cerut numai substituirea, numirea nu mi 
s’a dat până acum postul l’am. ocupat însă la data mai 
sus amintită.

2. Dacă nu voi fi numit de loc ori dacă voi fi 
numit cu o dată de mai târziu pot pretinde salariu pen
tru serviciul făcut până atunci și de unde?

3. Pentru a fi numit ca substitut trebuie publicat 
concurs ?

4. Jandarmul poate da ordin notaiiului ?

Răspuns: Ad. 1. Dela primpretor.
Ad. 2. Da; dela Stat prin subprefectură.
Ad 3. Nu; o face prefectul la propunerea prim- 

pretorului.
Ad. 4. Nici când.



23 «ADMINISTRAȚIA ROMÂNĂ» 17

P U BL I C ÂȚI U NI.
(România) Primăria comunală Tășnad. 

No. 2754/1925.

Concurs.
Pentru complectarea postului de medic veterinar 

comunal devenit vacant la comuna Tășnad, jud. Sălaj 
prin prezenta publicăm concurs.

Reflectanții sunt invitați să-și Înainteze cererile 
însoțite de actele prevăzute cu actele recerute de Regu
lamentul pentru aplicarea statutului funcționarilor publici 
a aceasta primărie până la data de 10 Decemvrie 1925

In ce privește retribuțiunile împreunate cu acest 
post se pot cere informațiuni dela primărie, sau even
tual după învoială.

Tășnad, la 4 Noemvrie 1925.
Ioan Lung, primar

Notar calificat, căsătorit, cu praxă de 15 ani, po
sede limba română, germană, maghiară și. sârbească, 
caută un post de notar sau^ubnotar. Adresă: Demeter 
Ludovic subnotar, Petriș (jud. Arad).

No. adm. 1180/1925.

Publicatiune.
Dreptul de vânat al comunei Vaidei 'se va arenda 

prin licitație publică verbală în ziua de 7 Decemvrie 
1925 ora 10 a. m. la primăria comunei Vaidei pe 6 ani, 
începând dela.l August 1925. Prețul strigării 100 Lei.

Condițiunile sunt cele prevăzute în legea vânatul- 
lui și de a nu resta comunei cu arândă de vânat.

Publicațiunea anterioară prin aceasta este anulată.
Vaidei, la 17 Octomvrie 1925.

Alexandru Szekely, notar.

No. 1027/1925.
Publicatiune.

Arândarea vânatului de pe teritorul comunei Bucium’ 
întâmplată la 2 Februarie 1925 neaprobându-se de fo
rurile în drept, se publică din nou

Terenul de vânat este în estindere de 2300 jug. 
cad dintre cari 300 jug. pădure.

Licitarea va avea loc, la 20 Decembrie 1925, ora 
11 în localul primăriei.

Termenul de arândă 10 ani consecutivi.
Prețul strigări 500 Lei. Vadiu 10%.
Condițiunile de licitare se pot vedea la primărie. 
Bucium, la 1 Noemvrie 1925.

V. Jurcovan, notar.

No. 1026/1925.

Publicațiune.
Publicațiunea din 6 August, c. rămânând fără 

rezultat, se publică din nou arândarea dreptului de 
vânat de pe teritoriul comunei Șercăița în estindere de 
5500 jug cad. dintre cari 2900 jug. pădure, pe ziua 
de 29 Noemvrie a. c. ora tl în localul primăriei.

Prețul strigări 2000 Lei. Vadiu 10%.
Condițiunile de licitare se pot vedea la primărie. 
Șercăița, la 1 Noemvrie 1926.

V. Jurcovan, notar.

Absolvent al Școalei de Notari din Turnu-Severin, 
român din vechiul Regat, dorește a ocupa post de 
subnotar în Ardeal sau Banat. Legea pentru unificarea 
administrativă acordă acest drept.

Condițiunile în care poate fi primit se vor trimite 
Primăriei comunei Maglavit, județul Doljiu.

No. 711/1925.
La notariatul Șoșdia, plasa Deta, județul 'Timiș 

(gara în loc) se caută un scriitor deplin vărsat în agen
dele dărilor noi pe lângă întrare imediată.

Salar lunar îa început 1800 -Lei, locuința cu 1 
(una) cameră și bucătărie (lângă primărie) 6 m. lemne 
de foc pe an,, folosința 3 jugh de pământ și toate 
venitele după bilete de vite.

La cei corespunzători li-se va mări leafa cu data 
de l Ianuarie 1926 după merit. D. S., notar.

Notariatul cercual Rina b. 
No. 1059/1925.

Concurs.
La notariatul cercual Rinalb, plasa Pui, județu 

Hunedoara se caută pentru aplicare momentană. un 
scriitor deplin vărsat în toate agendele notariale și în 
deosebi în lucrările cadastrale.

Salar lunar 200 Lei și din lucrările particulare 
după diligință.

Rinalb, la 7 O omvrie 1925.
Belean, notar cerc.

Direcțiunea școalei de notari Lugoj.

Aviz.
Toți absolvenții cursului de notari din Lugoj cari, 

au trecut examenul in sesiunea Iulie sunt rugați a se 
prezenta personal la Direcțiunea acestei școli în termen 
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de 20 zile dela data publicării, pentru a și primi dip
loma, care se eliberează numai la mână proprid sub * 
luare de dovadă.

După espirarea acestui termen, diplomele se vor 
putea ridica numai personal la Minister.

* Direcțiunea.

Asigur putere de muncă sigură, și pricepută.
Oferta cu indicarea salarului și venitelor laterale, 

rog pe adresa
. Aud. E. Hihăly,

p. u Boroșineul mare. Iniorsura Buzăului
(lud. Treiscaune.)

Notariatul cercual Cricio a

La notariatul Criciova (județul Caraș-Severi 1 p. 
Gavojdia) a devinit postul de subnotar, vacant. Cei ce 
doresc și pot ocupa postul imediat, sunt invitați a-și 
trimite ofertul notariatului de sus.

Tot la acest notariat se caută și un scriitor, ver
sat în agendele notariale.

Retribuțiunile împreunate cu aceste posturi sunt: 
Pentru subnotari cele stabilite în normele de salarizare, 
iar pentru scriitor lei 1200 lunar. Ambii vor primi : 
odaie mobilată, vipt, încălzit și luminat, —.aducânduși 
rufele de pat.

Posturile se pot ocupa imediat . '
Criciova, Ia 3. Octomvrie 1925.

Tomin, notar cercual.

No 1022—925. Notariatul cercual Icloa.

Concurs
Pentru complectarea postului vacant de subnotar 

în cercul notarial Iclod, plasa Gherla, județul Solnoc- 
doboca public concurs.

Retribuțiunile sunt cele provăzuțe în normele de 
salarizare plus vipt și locuința dela subsemnatul.în afară 
de haine de pat, spălat și lemne de foc.

Observ că gară este în loc; în apropierea alor 3 
orașe Cluj, Gherla, Dej.

Ofertele să se trimită pe adresa Dlui Primpretor 
din Gherla.

A’o/or cercual.

Județul: Făgăraș. Plasa: Bran.
Nr. 826—925. Comuna: Holbac

Publicatiune.
Se aduce la conoștință publică că cârciuma co

munală din comuna Holbac de sub No 218. se va 
esarânda prin licitație publică în ziua de 29 Novemvrie 
1925 orele 9 a m pe timp de trei ani fără 1 lună, înce
pând dela 1 Februarie 1926 până la 31. Decemvrie 1928.

Licitația se va ține în conformitate cu ait. 72-83 
din legea contabilității publice și va avea loc la primă
ria comunală Holbac..

Prețul de strigare este anual Lei 35.000. Vadiu 10°/o.
Ofertele închise împreună cu vadiul se vor depune 

in ziua de licitație lă mâna președintelui comisiunei de 
adjudecare.

Ofertele so-ite după începerea licitației, precum 
supraoferte, nu se vor lua în considerare.

Condițiuni mai dat ilate se pot vedea intre orele 
oficioase la Primăria comunală Holbac.

Holbac, la 28. Septemvrie 1925.
Notar: Primar:

Waldemar Niittinger. Simion Oana.

Cancelist comunal cu praxă îndelungată în agendele 
notariale, posede afară de limba statului limba maghiară 
și germană caută post la un notar unde se află grădină 
dc copii (kisded ovoda).

CONCURS.
Cancelist necăsătorit cu 2 clase comerciale, cu 

praxă de 5 ani în afaceri de bancă din Statele Unite, 
și 6 luni praxă. în agende notariale, caută un post 
convenabil la un notariat, posede limba Rlomână, Ma
ghiară, Germană și Engleză. Adresa: Remus Alexandru, 
Comuna flimbav, plasa Nocrich, jud. Sibiu.

„Oferire. Un notar penzionat, diligent, 49 ani 
are. familie mai mare, se ofere la bnou notarial 
din teritorul Ardealului — pentru însușirea 
limbei de stat. E capabil, să conducă un birou singur 
și â lua asupra sa și să lucreze cauzele cari sunt în 
restanță. Vorbește și concepiază și în prezent românește 
Cere ofertele cu condițiunile de salar, la care răspunde 
în scurt timp. — Adresa.- Pavel C. Satu Mare, Strada 
V. Alexandri No. 65“.

Concurs.
, La notariatul cercual Armeniș, plasa Teregova, 

județul Caraș-Severin se caută un cancelist vărsat în 
agendele administrative, dar mai ales în cauzele cada
strale. Postul se poate ocupă imediat. — Se pretinde 
cunoașterea perfectă a limbei oficiale. .

Solicitatorii să înainteze oferte în scris, anexând 
și actele ce posed.

Retribuțiuni după învoială.
loan Balla, notar,
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Concurs
Un practicant de notar, absolvent de VI cl. liceale, 

aplicat pe caiiera notarială, poșede limba statului f ind 
de naționalitate română, caută un post de practicant 
sau scriitor la un notariat unde și-ar putea însuși o 
praxă corespunzătoare. Adresă : Notar comunal, Ilva mică 
jud Bistrița-Năsăud).

Notar diplomat cu 24 ani praxă, posede 
limba statului, maghiară, germană caută un post 
ca notar substitut ori subnotar. Oferte cere sub 
„Notar" postrestant Timișoara

No. 324—925 ’ Notariatul cercual Făget,
Jud Târnava-mică.

Pentru complectarea postului vacant de 
subnotar se caută un notar diplomat, cu cunoa
șterea perfectă a agendelor notariale. Reflectanții 
vor înainta cererile lor prin oficiul nostru. Afară 
de salarizarea din partea statului vor mai primi 
dela noi cartir potrivit și grădină gratuit și din 
veniturile particulare 80%, — din lucrările ce 
va face dânsul

Notar cercual.

Subnotar cercual cu familia mică și cu praxă de 
14 ani, posede, limba statului, maghiară, puțin germană 
și sârbească caută un post de subnotar comunal sau cercual 
în județul Arpd, Timiș-Torontal, Car; ș-Severin, Hune
doara. — Adresa: '

Anton David 
Livadia de câmp

Posta : Pui
Jud.: Hunedoara.

No. 720/1925 adm. i

Publicațiune.
Se publică, că localul folosit de crâșmă, proprie

tatea comunei Cătina se va da în arândă pe 3 ani, 
începând cu 1 Ianuatie 1926 prin licitație publică, de- 
fiptă pe ziua de 6 Decemvrie 1925 Ia ora 2 p. m. în 
localul primăriei comunale

Prețul de strigare 10.110 Lei Vadiul 10%.
Condițiunile detailate se pot vedea în biroul 

notarial.
Cătina, la 1 Noemvrie 1925

Ioan Trif, primar.

Notariatul cercul Șerghiș. 
No. 800—1924 ad.

Concurs,
Pentru complectarea postului de scriitor la nota

riatul cercual Șerghiș plasa Tileagd, jud. Bihor, se-caută 
un tânăr cu cunoașterea perfidă a agendelor notariale. 
Salar lunar 1000 lei, locuință, vipt, luminat, încălzit, 
gratuit. In caz dacă se dovedește că este om demn de 
a îndeplini agendele notariale cu care va fi însărcinat, 
se va majora salarul până Ia 1500 lei lunar. — Postul 
se poate ocupa imediat.

Notar cercual.

CONCURS.
La notariatul cercual Serghis județul Bihor, plasa 

Tileagd, se caută un scriitor deplin versat în agendele 
notariale și cu purtare neescepțioaabilă, care să poseadă 
limba Statului.

Salar lunar 1,000 lei, și toată întreținerea în afară 
de haine de pat și de spălat. In caz că se va dovedi, 
că este apt și punctual se va majora salarul la suma 
de 1,400 lei lunar. Observ că gara este Ia Tileagd, pe 
linia principală Brașov Oradiamare, de unde se poate 
veni la reședința notariatului cu trenul industrial.

Ofertele să se trimită pe adresa notariatului
Gheorghe Drilea, 

notar cercual

Nr. 88/925.
Concurs.

Pentru complectarea postului de scriitor la nota- 
tariatul cercual Cefa (plasa Salonta-Mare) se caută un 
tânăr, sau om in etate medie necăsătorit, cu cunoașterea 
perfectă a agendelor notariale. Salar 1500 Lei lunar, 
locuința, vipt, luminat încălzit gratuit. In caz dacă se 
dovedește că este om demn de a îndeplini agendele 
notariale cu care va fi însărcinat, se va majora salarul 
până la 2000 Lei lunar.

Notar cercual.

No. 550/1925.
Publicațiune.

Primăria comunală din Cetateadebaltă aduce la 
cunoștință generală, că în ziua de 31 Ianuarie 1926 la 
ora 2 p. m. va esarenda prin licitație publică crișma 
comunală pe timp de trei ani, adecă dela 1 Martie 
1936 până la 1 ianuarie 1929.

Prețul de strigare 4000 Lei, Vadiu 10%.
Licitația se va ținea în conformitate cu art. 72—83 

din legea cont. publ.
Ofertde se vor înainta în plicuri sigilate, și se 

vor prezenta primăriei comunale în ziua licitației înso
țite de garanție de 10% din valoarea ofertei

Supraoferte nu se primesc •
Condițiunile mai detailate se pot vedea la primă

ria comunală Cetateadebaltă.
Cetateadebaltă, la 15 Noemvrie 1925.

Eross, notar comunal.


